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Zápis z jednání Knihovní rady dne 21. září 2016 

 

Přítomni: Ing. Holá, Ing. Jankovská, Ing. Klápšťová, doc. Kraftová, prof. Kulhánek, prof. Menčík, prof. Mikulášek 
 

Omluveni: prof. Bezoušek, prof. Čapek, prof. Cempírek, Mgr. Hečková, prof. Lenderová, Mgr. Matušková,  

prof. Tichý 
 

Hosté: doc. Jiránek (za prof. Lenderovou), Ing. Čegan (za prof. Bezouška)  

 

Předseda Knihovní rady, prorektor pro vědu a tvůrčí činnost, prof. Kulhánek přivítal účastníky. Žádné 

připomínky k programu nebyly vzneseny, zahájil proto jednání podle programu uvedeného na pozvánce.  

 

1. Dodatek č. 3 směrnice č. 9/2014 - změny Knihovního řádu 

Ing. Jankovská zdůvodnila navrhované změny – u MVS to je neudržitelnost dosavadního systému z hlediska 

rozpočtu a také zneužívání služby ze strany studentů; u sankčních poplatků je to především snaha o zvýšení 

restriktivní funkce poplatků za pozdní vracení knih. 

1.1. Změna ceníku meziknihovní služby pro studenty a doktorandy – konkrétní změny viz příloha č. 1. 

1.2. Změna sankčních poplatků – konkrétní změny viz příloha č. 1. 

Změny byly schváleny bez připomínek. 

 

2. Změna otevírací doby UK 

Ing. Jankovská zdůvodnila navrhovanou změnu (zkrácení otevírací doby knihovny ve čtvrtek  

o 2 hodiny a v pátek o 2 hodiny – viz příloha č. 1) nízkou návštěvností a výpadkem 1 pracovníka z rozvrhu 

služeb vyvolaným změnou ve vedení knihovny. Zkrácení bylo schváleno bez připomínek. 

 

3. Dodatek č. 1 ke směrnici č. 9/2012 – změny v odevzdávání závěrečných prací v souvislosti s novým 

zákonem o vysokých školách 

Novinky vyvolané novým vysokoškolským zákonem platným od 1. září představila Mgr. Melicharová – viz 

příloha č. 2. Nad změnami proběhla diskuze. Prof. Mikulášek a Ing. Čegan upozornili, že na jejich fakultách 

vzniká velké množství závěrečných prací na základě smluvních vztahů s firmami. A tyto práce obsahují 

utajované skutečnosti, které se nemohou zveřejnit ani po 3 letech. Je tedy ohrožen smluvní výzkum.  

Prof. Kulhánek reagoval, že tu stojí proti sobě smluvní ustanovení a zákon a bude se muset najít cesta, jak 

neporušit ani jedno z uvedeného. Prof. Menčík navrhl, že jednou z možností by bylo zpracovat utajované 

skutečnosti do formy výzkumné zprávy a v rámci závěrečné práce publikovat text na výzkumnou zprávu 

odkazující.  

Prof. Mikulášek dále vznesl dotaz ohledně habilitačních prací - na FChT je taková práce  komentovaným 

souborem publikací daného autora, kde odkazy na tyto publikace bez jejich zveřejnění budou ztrácet 

význam. Mgr. Melicharová upozornila na směrnici č. 2/2015, která ukládá povinnost zveřejňování výsledků 

publikační činnosti v konečné verzi recenzovaného rukopisu přijatého k publikování (tzv. postprintu) 

v OBD, resp. následně v Digitální knihovně UPa. Tak bude dosaženo zveřejnění v habilitační práci 

komentovaných publikací.  

 

4. InCites – informace o situaci 

Prof. Kulhánek informoval o současné situaci týkající se analytického nástroje InCites, který si UPa 

předplatila v rámci konsorcia na rok 2016. Plné fungování nástroje se zpozdilo o několik měsíců,  
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i nadále dochází k chybnému propojování výsledků a autorů, nelze provádět fakultní analýzy apod. Navrhl 

tedy odstoupit z konsorcia a pro r. 2017 nástroj nepředplácet.  

Existuje možnost, že v dalších letech se pro InCites bude vyjednávat národní licence, případně se budou 

součástí celorepublikového projektu. Upozornil, že jako kompenzace za zpožděnou funkčnost bude 

prodlouženo předplatné pravděpodobně o 3 měsíce. Ještě koncem roku a začátkem příštího mají tedy 

zájemci možnost vyexportovat analýzy alespoň na úrovni autorů a UPa.   

Ing. Jankovská informovala o školení pro zástupce všech účastníků konsorcia, které se chystá na půdě UPa 

na podzim. Dále dne 23. 11. proběhne v NTK v Praze pracovní setkání, kde vystoupí zmínění zástupci se 

svými zkušenostmi a prezentaci bude mít i firma Thomson Reuters. Na tomto setkání by měla být 

oznámena konečná podoba kompenzací. 

K bodu nebyly žádné připomínky. 

 

5. Různé 

5.1. OBD a směrnice č. 2/2015 – informace od Mgr. Procháskové viz příloha č. 3. 

Doc. Kraftová vznesla dotaz na platnost povinnosti zveřejnit postprint článku. Tato povinnost platí ode dne 

účinnosti směrnice, ne tedy retrospektivně. 

 

5.2. Financování EIZ v dalších letech (OP VVV) – informace viz příloha č. 4. 

Ing. Jankovská vysvětlila situaci, která nastane v oblasti financování EIZ, jakmile začne udržitelnost projektů 

OP VaVpI. Je třeba zakomponovat navrhované zdroje do připravovaných projektů, aby v rozpočtu knihovny 

zbylo na financování udržitelnosti. Zejména jde o finančně nejnáročnější publikace Royal Society of 

Chemistry, American Chemical Society a discovery vyhledávač Primo. 

Prof. Mikulášek zmínil možnost zahrnout chemické zdroje do připravovaných projektů týkajících se inovace 

doktorandských studijních programů. Je ale nutné odůvodnění, že zdroje je určený a využitelný právě  

u doktorandů. Proběhla diskuze a padl návrh na zařazení otázky/otázek ohledně zdrojů do každoročního 

průzkumu mezi doktorandy. Výsledky průzkumu by pak mohly posloužit jako podklad pro projektovou 

dokumentaci. Zařazení otázky/otázek zajistí Ing. Klápšťová a Ing. Jankovská. 

 

5.3. Připomínky a náměty z fakult – informace viz příloha č. 4. 

5.3.1. Ing. Holá vznesla dotaz na náhradu bibliografického manažeru RefWorks, jehož předplácení bylo 

k 31. 8. 2016 ukončeno a na možnosti proškolení. Ing. Jankovská reagovala, že doporučila 

uživatelům buď v základní verzi volně dostupný manažer Mendeley, nebo manažer EndNote, 

jehož webovou verzi má UPa k dispozici v rámci přístupu do Web of Science. Uživatelsky 

přívětivější se jeví EndNote a není problém na vyžádání připravit školení. 

5.3.2. Ing. Holá se dále zajímala o situaci týkající se nedostatečné autorskoprávní ochrany zaměstnanců 

UPa, která byla řešena na minulém zasedání KR. Prof. Kulhánek bude urgovat vyřešení 

problematiky uzavírání vydavatelských licenčních smluv na právním oddělení CTTZ. 

 

Protože nebyly navrženy žádné další body k projednání, prof. Kulhánek poděkoval přítomným za účast  

a jednání ukončil. Zároveň apeloval na členy KR, aby zajistili přenos projednávaných informací na fakulty.  

 

 

Zapsala: B. Jankovská                                                       Schválil: prof. Ing. Jiří Kulhánek, Ph.D. 


